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Volby 2012 

 

      V pátek a sobotu 12. a 13. října 

proběhly v naší obci volby do krajského 

zastupitelstva. Po 6 letech byla navíc 

možnost zvolit svého zástupce do Senátu. 

Do krajského zastupitelstva kandidovalo 

26 stran.  
 

Strana/hnutí Počet hlasů % 

SPOZ  1 2 

Nezávislí  1 2 

KSČM 13 26 

Strana zelených  1 2 

DSSS –SPE  1 2 

Koalice pro PK 10 20 

Suverenita  2 4 

ČSSD 14 28 

ODS  2 4 

Svobodní  1 2 

TOP 09 – STAN  4 8 

Celkem 50  
 

 

      Účast byla hojná. Zúčastnilo se          

54 voličů ze 111 možných, což činí 

48,64%, přičemž 4 hlasy byly volební 

komisí vyřazeny a označeny za neplatné. 

Jak ukazuje tabulka, naše obec kopírovala 

výsledek z celého kraje. Tam také vyhrála 

ČSSD před KSČM a Koalicí pro 

Pardubický kraj. Vítězná strana se dohodla 

na koalici spolu s Koalicí pro Pardubický 

kraj a se Stranou práv občanů                     

– Zemanovci, která získala 5,31% všech 

hlasů.  

      Voleb do Senátu ČR se zúčastnilo         

51 voličů, 5 lístků bylo neplatných. 

V našem okrsku se o přízeň ucházelo          

10 kandidátů.   

Kandidát 

Počet 

hlasů 

1.kolo 

% 

 

2. 

kolo 
Magda Křivanová 5 10,87  

Milan Plodík 11 23,91  

Marta Lederová 2 4,35  

Jan Veleba 9 19,57 11 

David Kasal 7 15,22  

Zdeněk Juračka 2 4,35  

Petr Řezníček 3 6,52  
Emanuel  Žďárský 1 2,17  

Petr Lichtenberg 0 0  

Tomáš Škaryd 6 13,04 7 

Celkem 46   
 

 

      Jak z tabulky vyplývá, vítězem prvního 

kola se v Leštince stal kandidát KSČM 

Milan Plodík, který získal 23,91% všech 

sečtených hlasů. V celém našem okrsku to 

ovšem stačilo na 3.místo.  Jelikož žádný 

z kandidátů v  celookrskovém obvodu 

nezískal více jak 50% hlasů, muselo se 

konat o týden později kolo druhé. Do toho 

postoupil z prvního místa kandidát ČSSD 

Tomáš Škaryd a nezávislý kandidát Jan 

Veleba. Jak již bývá zvykem, druhé kolo   

se vyznačuje mizivým zájmem voličů. 

Nejinak tomu bylo i v Leštince, kde se            

zúčastnilo pouhých 18 voličů. Vítězem jak 

u nás tak i celkově se stal Ing. Jan Veleba.  

      Ing. Jan Veleba je předsedou Agrární 

komise. Narodil se 25.8.1947 v Novém 

Městě na Moravě, vystudoval Vysokou 

školu zemědělskou a Filozofickou fakultu 

v  Brně. Celý profesní život se zabývá 

problémy zemědělců a venkova. 
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František Hamza a Skutečsko 
  
Lékař František Hamza je znám jako 

zakladatel dnešní Hamzovy odborné léčebny  

v Luži – Košumberku. Zapátráme-li po tom 

ho co přivedlo do našeho kraje zjistíme, že 

svojí roli sehrála i naše obec.  

 František Jindřich Hamza se narodil     

6. března 1868 v mlýně v Kletečné                  

u Humpolce. V mládí projevil literární talent   

a touhu poznávat nové a dosud 

neprozkoumané. Od svého mládí se aktivně 

zapojoval do spolkového a společenského 

života a byl literárně a dramaticky činný.  

 V roce 1888 se stal studentem české 

lékařské fakulty Pražské Karlo-

Ferdinandovy univerzity. V průběhu studia 

ho zaujal rovný přístup k dětem ze všech 

společenských vrstev. V období příprav 

Národopisné výstavy českoslovanské 

uskutečněné v roce 1895         v Praze se stal 

předsedou Akademického odboru výstavy. 

Zde dochází k osudovému setkání, které 

nasměřovalo jeho další kroky    do Luže. 

Setkal se zde s mladým studentem práv 

Karlem Václavem Adámkem z Hlinska. 

Jejich společné zájmy z nich učinily blízké 

přátele. Adámek ho seznámil se svým otcem 

Karlem.  Karel Adámek působící v říšské 

radě, okresním zastupitelstvu v Hlinsku, 

Zemském výboru a Zemském sněmu v 

Hamzovi poznal osobu schopnou přispět k 

vyřešení neutěšených hygienických a 

zdravotních poměrů panujících v Hlinsku a 

ve Skutči. Město Skuteč a okolní obce ho již 

delší dobu trápily. Obyvatelstvo bylo s 

železnou pravidelností decimováno 

epidemiemi tyfu       a cholery. Díky své 

ženě pocházející ze Skutče chtěl odstranit 

tyfus a choleru ze zdejšího kraje. Zaujal ho i 

Hamzův zájem o léčbu dětské tuberkulózy. 

Využil toho, že neměl dosud vybráno místo 

svého působiště a coby jeden z představitelů 

Zemského výboru, mu    v rámci akce 

podporující usazování nadaných lékařů ve 

venkovských oblastech mocnářství nabídl 

místo obvodního lékaře v Luži. Městě   s 

prostředím vhodným pro Hamzův plán 

vytvořit sanatorium pro děti nemocné 

tuberkulózou, které bylo zároveň dostatečně 

blízko Skutečsku. Hamza v létě 1896               

s mladším z Adámků přijel vlakem do 

Ždárce. Zděsil se při pohledu na ženy a děti 

nakládající v Mikšově žulové výrobky do 

vagónů.          Při zjištění v jakých 

podmínkách museli          v Mikšovských 

lomech pracovat kameníci     se mu dělalo 

špatně. Jejich další cesta je zavedla do 

Skutče. Potůček Jordánek tekoucí od továren 

pod nádražím ke špitálu připomínal stoku. 

Na dotaz kde bere město vodu mu bylo 

sděleno, že právě z  Jordánku. Vyděsil a 

pochopil, proč se zde daří choleře    a tyfu. 

Luže oproti tomu na něj zapůsobila jako 

idylické město jako by snad nebyla        za 

lesem Skuteč zápasící s bídou                     a 

nedostatkem vody. Hamza ukončil svá 

lékařská studia promocí 15.7.1897.                

V listopadu 1897 dva dny po svatbě se svojí 

ženou opustil rodný kraj, aby se vydali          

na cestu do Luže, která jim měla na příště 

být jejich působištěm a domovem. Na půdu 

Skutečska vstoupili v železniční stanici 

Žďárec u Skutče. Nádraží na opět Hamzu 

silně zapůsobilo. Koleje zaplněny vagóny        

s naloženými žulovými výrobky z okolních 

lomů z oblasti Cejřova, Leštinky a Prosetína. 

Některé z nich byly přímo na nádraží 

nakládány ženami a dětmi snažícími              

se přilepšit rodinnému rozpočtu. Fiakr je 

přes Skuteč dovezl do Luže. Již v lednu 1898 

byl jmenován okresním lékařem 

Vysokomýtského okresu. S Karlem 

Adámkem zahájil práce na vybudování 

dálkového vodovodu do Skutče. Na konec     

se podařilo nalézt vhodná prameniště u sv. 

Anny. Skuteč měla do roka první část 

vodovodu. Jordánek byl zatrubněn. S 

Žejbrem počítal jako zdrojem vody pro 

vodovod           v okolích obcích. Patrně 

nejvýznamnějším počinem Hamzy a Karla 

Adámka pro Leštinku bylo prosazení zákona 

z roku 1909, který uzákonil fungování lomů, 

včetně takových věcí jako byly ošetřovny, 

vytápěné místnosti kde se mohli kamenici 

ukrýt            v případě nepříznivých 

klimatických jevů. Kameníci tak získaly 

stejné postavení jako ostatní dělníci. Zákon 

zakázal práci dětem       a ženám v lomech. 

Následky Hamzových činů na sebe 

nenechaly dlouho čekat. Výrazně klesl počet 

úrazů způsobených vyčerpáním kameníků. 

Cholera a tyfus začaly postupně opouštět 

Skutečsko. Celkově díky jeho působení 

došlo ke zlepšení sociální situace      a 

snížení úmrtnosti v regionu. 
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Pro informaci: 

 

 Od října se vybírá záloha za vodné 

na 2. pololetí 2012.  

 Firma V. Cepla provedla výspravu 

výtluků komunikace a revizi 

osvětlení. 

 V sobotu 1.12.2012 proběhne před 

OÚ rozsvícení vánočního stromu. 

 Město Skuteč zahajuje prodej  

abonmá na jarní divadelní sezonu.  

 

 

 

 

 

 

Obecní úřad Leštinka 

 Vás zve  

na rozsvícení vánočního stromu 

dne 1.12.2012 od 18:00 hodin 

před Obecním úřadem.  

Občerstvení zajištěno.  

Po skončení se bude promítat DVD z oslav 620ti let.  

 

 

 

------------------------------------------------------------------------------------------------------------------ 
 

Naši oslavenci 

 

V měsíci září oslavila naše spoluobčanka významné jubileum. 

 

     Marie Ceplová                 97 let 

         
Srdečně blahopřejeme! 

--------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 

 

Úmrtí  

 

V měsíci říjnu nás navždy opustila naše spoluobčanka 

 

Božena Kropáčková           
 

Čest její památce! 

_______________________________________________________________________________

 


